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Na alternativním terapeutickém nebi se objevují stále nové a stále záÅ™ivÄ›j&scaron;í hvÄ›zdy. NÄ›které zaÅ¾ehnou léÄ•itelé,
jiné prosazují lékaÅ™i. Ale jen za nÄ›které se bijí v parlamentÄ› na&scaron;i politici, kteÅ™í neváhají vyhroÅ¾ovat ministru
zdravotnictví soudními Å¾alobami, kdyÅ¾ nebude metoda uznána státem jako zázraÄ•ná terapeutická a preventivní
panacea. To je pÅ™ípad homocysteinu (Hcy).
     
       LékaÅ™em, který u nás uÅ¾ léta tuto novou terapii prosazuje, je MUDr. Karel Erben, viceprezident Svazu pacientÅ¯, a
bojovnou poslankyní je JiÅ™ina Fialová (KSÄŒM). Homocystein je aminokyselina, která vzniká v na&scaron;em organismu
pÅ™i metabolismu methioninu. Je to pÅ¯sobek, který zasahuje do Å™ady biochemických procesÅ¯, které podmiÅˆují základní
funkce bunÄ›k.  V&scaron;eho moc v&scaron;ak &scaron;kodí, vy&scaron;&scaron;í hladina Hcy v krvi je toxická. UÅ¾ v 60.
letech 20. století se zjistilo, Å¾e v pÅ™ípadÄ›, kdy je v tÄ›le ve dvojím zastoupení gen, odpovÄ›dný za odbourávání Hcy, rozvine se
dÄ›diÄ•ná metabolická choroba, tzv. &bdquo;homozygotní homocystinurie&ldquo;, charakterizovaná silnÄ›
zvý&scaron;enou hladinou Hcy. Objevují se poruchy rÅ¯stu, vidÄ›ní, ale pÅ™edev&scaron;ím krevní sráÅ¾livosti a vznikají
trombózy. TÄ›Å¾&scaron;í formy konÄ•í smrtí. Z toho vyvodil v r.1969 McCully, Å¾e by i mírné zvý&scaron;ení hladiny Hcy mohlo být
pÅ™íÄ•inou cévních chorob, pÅ™edev&scaron;ím aterosklerózy, a tedy i jejích dÅ¯sledkÅ¯ - infarktÅ¯ a cévních mozkových pÅ™íhod.   
Vedlo ho k tomu i experimentální zji&scaron;tÄ›ní, Å¾e Hcy pÅ™ispívá k oxidaci cholesterolu v jeho nebezpeÄ•nÄ›j&scaron;í
formu, po&scaron;kozuje cévní stÄ›nu, zvy&scaron;uje sráÅ¾livost krve a zvy&scaron;uje produkci volných radikálÅ¯.
ProtoÅ¾e se zjistilo, Å¾e hladinu Hcy v krvi lze pÅ™íznivÄ› ovlivnit podáváním vitaminÅ¯ skupiny B, pÅ™edev&scaron;ím B6, B12 a
kyseliny listové, byl zcela logický pÅ™edpoklad, Å¾e tímto zpÅ¯sobem lze léÄ•it choroby cévního systému. Hypotéza to byla
racionální a byla také ihned provÄ›Å™ována, jak v experimentech na zvíÅ™atech, tak i v klinických studiích.  PodaÅ™ilo se sice
potvrdit, Å¾e po podávání vitaminÅ¯ dojde skuteÄ•nÄ› k urÄ•itému sníÅ¾ení hladiny Hcy v tÄ›le, ale dÅ¯kaz, Å¾e sníÅ¾ení jeho hladiny
má pÅ™íznivý efekt na výskyt cévních chorob, se nezdaÅ™il. PÅ™esto byl tento postup ihned nÄ›kterými nad&scaron;enci
prohlá&scaron;en za úÄ•innou terapeutickou, ale také preventivní metodu, která by mÄ›la sníÅ¾it výskyt chorob cévního
systému a úmrtí na nÄ›. V na&scaron;í republice se propagátorem tohoto názoru stal MUDr. Erben a Svaz pacientÅ¯,
kteÅ™í opakovanÄ› od r.2001 podávali v&scaron;em ministrÅ¯m zdravotnictví petice s poÅ¾adavkem, aby se provádÄ›l
celostátní screening Hcy a poté i celostátní prevence civilizaÄ•ních chorob podáváním vitaminÅ¯.
 
        NezÅ¯stalo ale jen u prevence kardiovaskulárních chorob. V r.1994 uveÅ™ejnil McCully dal&scaron;í práci,
&bdquo;Carcinogenesis and Homocysteine Thilactone Metabolism&ldquo;, ve které tvrdil, Å¾e Hcy je zodpovÄ›dný i za vznik
nádorÅ¯. Podle jeho názoru &bdquo;bez úÄ•asti Hcy vÄ›t&scaron;inou nádor nevznikne&ldquo;. McCullyho názory
pÅ™evzal a je&scaron;tÄ› rozvinul dr. Erben. Tvrdí, Å¾e &bdquo;homocystein je tedy jedinou známou a uznatelnou pÅ™íÄ•inou
vzniku civilizaÄ•ních chorob vÄ•etnÄ› nádorÅ¯&ldquo;. (MeduÅˆka, 3/2007) VÄ›t&scaron;í nesmysl si nelze pÅ™edstavit ve svÄ›tle
faktu, Å¾e existují desítky rÅ¯zných civilizaÄ•ních chorob a jejich variant, a na druhé stejnÄ› &scaron;iroké spektrum nezávislých
faktorÅ¯, které se na jejich vzniku mohou podílet.
 
        Erben oproti McCullymu podstatnÄ› roz&scaron;íÅ™il paletu chorob, údajnÄ› léÄ•itelných vitaminy a tedy sníÅ¾ením hladiny Hcy.
Jak &scaron;iroký je zábÄ›r této terapie, naznaÄ•í struÄ•ný výÄ•et: infarkty, mozkové pÅ™íhody, nádory, Alzheimerova choroba,
deprese, demence, migrény, chronická únava, vÅ™edová choroba, revmatická onemocnÄ›ní, pÅ™edÄ•asné porody, potraty,
vrozené vývojové vady, poruchy imunity, alergie, obezita atd. atd. atd.  Víme pÅ™i tom, Å¾e rozdílnost pÅ™íÄ•in chorob a
mechanismu jejich vzniku vyluÄ•uje jednotnou terapii. VÄ›decká medicína panaceu neuznává, léÄ•ba musí být kauzální a
specifická pro kaÅ¾dou chorobu a vlastnÄ› pro kaÅ¾dý individuální pÅ™ípad. V alternativní medicínÄ› ov&scaron;em má
vÄ›t&scaron;ina &bdquo;lékÅ¯&ldquo; nebo metod charakter panacey, aÅ¥ uÅ¾ je to akupunktura, ÄŒehovského
homeopaticky potencovaná slina, energie vysílaná psychotronikem nebo tÅ™eba výtaÅ¾ek z mÄ›síÄ•ku.      

 MUDr Karel Erben          Kdyby panacea existovala, byla by medicína vdÄ›Ä•ným a jednoduchým Å™emeslem. JenÅ¾e je to jinak. V
dne&scaron;ní medicínÄ› zaloÅ¾ené na dÅ¯kazech platí, Å¾e se musí pouÅ¾ívat jen takové léky, jejichÅ¾ úÄ•innost byla objektivnÄ› a
bezpeÄ•nÄ› prokázána. Proto také uÅ¾ bylo vÄ›nováno nadÄ›jné homocysteinové hypotéze mimoÅ™ádné úsilí a bylo
uskuteÄ•nÄ›no nÄ›kolik multicentrických mezinárodních studií. Ty v&scaron;ak hypotézu o moÅ¾nosti léÄ•it choroby sníÅ¾ením
hladiny Hcy nepotvrdily. Byly uveÅ™ejnÄ›ny výsledky tÅ™í takových studií, NORVIT, HOPE 2 a VISP, provedené dvojitÄ›
zaslepenou metodou na nÄ›kolikatisícových souborech osob po infarktech nebo po cévních mozkových pÅ™íhodách. I kdyÅ¾ se
podaÅ™ilo sníÅ¾it hladinu Hcy, nemÄ›lo to Å¾ádný pozitivní efekt na výskyt a prÅ¯bÄ›h kardiovaskulárních chorob a na úmrtnost. V
jedné skupinÄ› studie NORVIT do&scaron;lo dokonce po podávání vitaminu B6 a kyseliny listové ke 20% zvý&scaron;ení
výskytu infarktÅ¯ a mrtvice, a dokonce se zvý&scaron;il poÄ•et nádorÅ¯ o 40%.   

    Názor vÄ›decké medicíny na léÄ•bu kardiovaskulárních chorob touto metodou je tedy jasný.        
        JednoznaÄ•né stanovisko k homocysteinové teorii zaujala Å™ada mezinárodních institucí, napÅ™. Americká kardiologická
spoleÄ•nost. RovnÄ›Å¾ u nás se k ní negativnÄ› vyjádÅ™ila ÄŒeská kardiologická spoleÄ•nost, která vydala i varování pro
pacienty. Místo nové zázraÄ•né metody je nutno trvat na platných doporuÄ•eních: &bdquo;Å½ivit se racionální stravou s
men&scaron;ím zastoupením tukÅ¯ a bohatým podílem ovoce a zeleniny a mít dostatek zdravého pohybu.&ldquo;     
Pravidelné masové dodávání vitaminÅ¯, jak to Å¾ádá dr. Erben, mÅ¯Å¾e mít dokonce &scaron;kodlivý efekt. DoplÅˆovat
vitaminy je nutné jen v Å™ídkých pÅ™ípadech jejich nedostatku. V leto&scaron;ním roce se k této záleÅ¾itosti vyjádÅ™ili
kardiologové znovu, po extempore poslankynÄ› J. Fialové. ÄŒasopis Medical Tribune reprintoval závaÅ¾ný Ä•lánek prof. R.
ÄŒe&scaron;ky z Centra preventivní kardiologie, nazvaný &bdquo;Homocystein - pád velkého mýtu&ldquo;, který byl
pÅ¯vodnÄ› publikován v Ä•asopise &bdquo;Kardiologie v primární péÄ•i&ldquo;.
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        JestliÅ¾e v pÅ™ípadÄ› srdeÄ•nÄ› cévních chorob byla hypotéza o významu Hcy zdÅ¯vodnÄ›ná - i kdyÅ¾ byla nakonec vyvrácena -
tak pÅ™edpoklad dr. Erbena, Å¾e lze sníÅ¾ením hladiny Hcy léÄ•it desítky dal&scaron;ích, zcela rÅ¯znorodých chorob, uÅ¾ byl Ä•istÄ›
spekulativní. PropagátoÅ™i této pÅ™edstavy vÄ•etnÄ› dr. Erbena se ani nepokusili o dÅ¯kaz úÄ•innosti metody u tÄ›chto nemocí. A
pokud se objevila seriózní vÄ›decká práce, pak výsledek byl negativní. Tak dopadlo napÅ™. ovÄ›Å™ování léÄ•by demence.  
        Na tom v&scaron;em by nebylo nic tak pÅ™íli&scaron; zajímavého. Metod, který se zdály nadÄ›jné a které zklamaly, bylo uÅ¾
navrÅ¾eno nepÅ™ehledné mnoÅ¾ství. Pozoruhodné v&scaron;ak je, s jakou urputnou vytrvalostí a umanutostí a jakými zpÅ¯soby
je v na&scaron;í republice prosazována metoda, jejíÅ¾ úÄ•innost byla vÄ›deckou medicínou vyvrácena.      Metodu &scaron;íÅ™í
dr. Erben v&scaron;emi cestami, v denním tisku, alternativním tisku, na webu a vydal uÅ¾ dvÄ› knihy. První z nich, &ldquo;Jak
pomoci tÄ›lu, aby se vyléÄ•ilo samo?&ldquo;, pro pacienty, a druhou, &bdquo;Homocystein, klíÄ• ke zdraví&ldquo; z r.2005,
pro lékaÅ™e. K propagaci metody zneuÅ¾il dr. Erben i Svaz pacientÅ¯ a obrací se jeho prostÅ™ednictvím peticemi na státní
orgány. A je&scaron;tÄ› pozoruhodnÄ›j&scaron;í neÅ¾ tato umanutost prosadit neúÄ•innou metodu je neustálé Erbenovo
útoÄ•ení na vÄ›deckou medicínu a samozÅ™ejmÄ› na &bdquo;lékaÅ™sko-farmaceutický komplex&ldquo;. Klasická jsou uÅ¾ jeho
tvrzení, která pouÅ¾ívají v&scaron;ichni léÄ•itelé: &bdquo;LékaÅ™i pÅ™estávají vidÄ›t celého Ä•lovÄ›ka&ldquo;.
&bdquo;OnkologÅ¯m se nedaÅ™í dosahovat trvalého vyléÄ•ení&ldquo;, coÅ¾ je leÅ¾, protoÅ¾e medicína dovede dnes trvale vyléÄ•it
pÅ™ibliÅ¾nÄ› 50% pacientÅ¯ s rakovinou.      OznaÄ•ovat chemoterapii, která je jednou ze tÅ™í základních úÄ•inných a standardních
postupÅ¯ pÅ™i léÄ•bÄ› tumorÅ¯ za léÄ•bu lege artis povaÅ¾uje Erben za &bdquo;ukázku pokrytectví a za&scaron;títÄ›ní málo
úspÄ›&scaron;nÄ› metody&ldquo; a onkologÅ¯m podsouvá &bdquo;zájem... dostávat odmÄ›ny za ordinovanou
chemoterapii&ldquo;. Tvrzení, Å¾e chemoterapie je málo úspÄ›&scaron;nou terapií, je jasná leÅ¾, protoÅ¾e u nÄ›kterých
nádorÅ¯, napÅ™. dÄ›tského vÄ›ku nebo u leukémií, je chemoterapie jedinou známou metodou (kromÄ› transplantace kostní
dÅ™enÄ›), která dovede tyto choroby vyléÄ•it.  Podle Erbena &bdquo;... jde o rafinovaný systém a výsledek zámÄ›rné politiky
odborníkÅ¯, upÅ™ednostÅˆujících zisk za vysoký odbyt prostÅ™edkÅ¯ chemoterapie pÅ™ed zájmem pacientÅ¯.&ldquo; To je tÄ›Å¾ká
uráÅ¾ka onkologÅ¯, kteÅ™í se obÄ›tavÄ› vÄ›nují obtíÅ¾nému, nevdÄ›Ä•nému a psychicky snad nejnároÄ•nÄ›j&scaron;ímu oboru
medicíny. Erben mluví o zásadních chybách na&scaron;eho zdravotnictví, coÅ¾ se prý týká nekauzálních zpÅ¯sobÅ¯ léÄ•ení a
cholesterolové teorie vzniku cévních chorob, coÅ¾ je podle nÄ›j &bdquo;grandiózní omyl medicíny&ldquo;.      OpÄ›t leÅ¾.
Cholesterol je bezpeÄ•nÄ› prokázán jako jeden z hlavních rizikových faktorÅ¯, jak ukazují nejen vÄ›decké studie, ale i
dlouholetá úspÄ›&scaron;ná léÄ•ebná praxe.                Ve v&scaron;ech jeho pracích najdeme hrubé omyly a zkreslování
skuteÄ•nosti. TýÅ¾ ráz má i jeho kniha &bdquo;Homocystein - klíÄ• ke zdraví&ldquo;, která byl mínÄ›na jako kniha odborná.
UÅ¾ motto knihy: &bdquo;Základy zdraví spoÄ•ívají na enzymech, genech a mitochondriích ovlivÅˆovaných pÅ™ímo nebo nepÅ™ímo
metabolismem homocysteinu, ostatní faktory mají men&scaron;í význam&ldquo; prozrazuje neserióznost knihy. Tvrzení o
dominantním vlivu Hcy nikdo nikdy neprokázal a lze je snadno popÅ™ít. Odborný ráz knihy diskreditují uÅ¾ první slova
pÅ™edmluvy:      LékaÅ™i prý poslu&scaron;nÄ› nastupují cesty &bdquo;do slepé uliÄ•ky nekauzálního léÄ•ení a nespokojenosti
pacientÅ¯&ldquo;. &bdquo;Je to cesta, na jejímÅ¾ poÄ•átku musí lékaÅ™ projít poznáním, Å¾e poÄ•átek vÄ›t&scaron;iny chorob
je.... v poru&scaron;e homocysteinu&ldquo;. Tedy nikoli nÄ›kolikaleté studium, ale asi prozÅ™ení, zjevení pravdy a víra mají být
podle Erbena cestou k pravdÄ›. KdyÅ¾ dále Ä•tu, Å¾e lékaÅ™i dnes stojí &bdquo;na kÅ™iÅ¾ovatce dÄ›jin&ldquo; a Å¾e musí
&bdquo;odhodit poznatkový balast, který se odnesli z fakult&ldquo;, a dále Å¾e Ä•eská polistopadová koncepce
zdravotnictví zní: &ldquo;Nechávat choroby vznikat a pak je draze, ale málo úspÄ›&scaron;nÄ› léÄ•it&ldquo;, knihu
odkládám jako neodborný a útoÄ•ný &scaron;kvár. OstatnÄ›, vydání knihy v r.2002 odmítlo nakladatelství Karolinum a jeho
recenzenti.
 
       BohuÅ¾el Dr. Erben není sám, kde tímto zpÅ¯sobem útoÄ•í na medicínu. Kritikou vÄ›decké medicíny a zÅ™ejmÄ› zloÄ•inného
&bdquo;lékaÅ™sko-farmaceutického komplexu&ldquo; se ohánÄ›jí nejen mnozí léÄ•itelé, ale i Å™ada lékaÅ™Å¯, kteÅ™í se dali na
dráhu léÄ•itelskou a kteÅ™í zvolili stejnou taktiku prosazování neúÄ•inných metod a lékÅ¯ a sebeprosazování.
 
         Pozoruhodným rysem tÄ›chto alternativních lékaÅ™Å¯ je agresivita i vyhroÅ¾ování Å¾alobami. Podle dr. Erbena &bdquo;...
Pacient má právo Å¾alovat lékaÅ™e pro po&scaron;kození zdraví z nedbalosti...., pokud k jeho léÄ•ení lékaÅ™ nepouÅ¾il
v&scaron;echny dostupné poznatky a léÄ•ebné postupy...., ... .to se týká pÅ™edev&scaron;ím homocysteinu&ldquo;.     
&Scaron;tafetu pÅ™evzala po Erbenovi poslankynÄ› J. Fialová, kdyÅ¾ tvrdila: &bdquo;LékaÅ™i o tÄ›chto poznatcích dosud
mnoho nevÄ›dí. Objev je pÅ™itom podloÅ¾en dÅ¯kazem (!!!) sníÅ¾ení rizika kardiovaskulárních onemocnÄ›ní o více neÅ¾ 62%
(??)&ldquo; a ptala se ministra: &bdquo;dá ministerstvo impuls k doplnÄ›ní vzdÄ›lání lékaÅ™Å¯ o prevenci civilizaÄ•ních
chorob, aby od nich odvrátilo nebezpeÄ•í soudních postihÅ¯ za po&scaron;kození zdraví nevyuÅ¾íváním existujících
poznatkÅ¯?&ldquo;. Krásná perspektiva! V parlamentu budou o odborných otázkách diskutovat, lhát a lékaÅ™Å¯m
vyhroÅ¾ovat laici. Podle návodu paní Fialové budou pacienti Å¾alovat lékaÅ™e, kdyÅ¾ jim nebudou pÅ™edpisovat Erbenovy
potravinové doplÅˆky. A o úÄ•innosti terapeutických metod bude rozhodovat v ÄŒeské republice soud.     Je&scaron;tÄ›
maliÄ•kost. Dr. Erben odmítá, Å¾e by jím podporovaná panacea byla alternativní medicínou. HorlivÄ› se za&scaron;tituje
vÄ›deckou medicínou a tvrdí, Å¾e metoda je výsledkem vÄ›deckých výzkumÅ¯. Tato taktika ov&scaron;em patÅ™í k dne&scaron;nímu
arsenálu zastáncÅ¯ alternativní medicíny. Na jedné stranÄ› odsuzování vÄ›decké medicíny a odmítání jejích výsledkÅ¯, na
druhé stranÄ› dovolávání se její prestiÅ¾e a Å¾onglování s odbornou terminologií.      K tomu se pak pÅ™ipojí nový
&bdquo;objev&ldquo;, trochu fantazie a vyslovených nepravd, masivní reklama, demagogie, agresivita a hledání podpory
u politikÅ¯, tak jak to zavedla kdysi homeopatie.    Ale jde Erbenovi skuteÄ•nÄ› o dobro pacientÅ¯? Li&scaron;í se od jím
odsuzované lékaÅ™sko-farmaceutické lobby, která usiluje jen o zisk? TÄ›Å¾ko, protoÅ¾e právÄ› o to zÅ™ejmÄ› jde i Erbenovi.
ZaloÅ¾il soukromou &bdquo;Poradnu podpory zdraví v R.M.A. Centru v Praze - Hole&scaron;ovicích, nabízí stanovení
hladiny Hcy, coÅ¾ neplatí poji&scaron;Å¥ovna, ale pacient. Mluví o &bdquo;pÅ™ívÄ›tivé atmosféÅ™e jakéhosi neformálního a
oficiálnÄ› neustanoveného klubu kolem poradny. Propaguje zaruÄ•ený prostÅ™edek na sniÅ¾ování hladiny Hcy a na prevenci a
léÄ•bu v&scaron;ech chorob, preparát Alvea, obsahující potÅ™ebné vitaminy, a v poslední dobÄ› dal&scaron;í výrobek Ra-vit,
který obsahuje výtaÅ¾ek z rakytníku. Je to tedy preparát &bdquo;pÅ™írodní&ldquo;, dal&scaron;í nezbytnost u lékÅ¯ alternativní
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medicíny.  Zatímco lékaÅ™Å¯m je taková reklama jejich praxe zakázána, Erben se chová jako klasický léÄ•itel, nehledÄ› k
tomu, Å¾e jde o reklamu klamavou. A tvrzení, Å¾e dochází po sníÅ¾ení hladiny Hcy u jeho pacientÅ¯ &bdquo;...k zastavení rÅ¯stu
nádorÅ¯ a ubývání metastáz se slábnutím doprovodných bolestí&ldquo;, coÅ¾ nebylo nikdy ovÄ›Å™eno a nikde publikováno,
je pak hrubÄ› neetickým náborem zoufalých onkologických pacientÅ¯.
 
   KonÄ•it musím obvyklým postesknutím: Quo usque tandem? Vzchopí se koneÄ•nÄ› odpovÄ›dné orgány, Ministerstvo
zdravotnictví, ÄŒeská lékaÅ™ská spoleÄ•nost a ÄŒeská lékaÅ™ská komora, zarazí nÄ›kdy tento a podobné &scaron;vindly
lékaÅ™Å¯, a zaÄ•nou tak chránit pacienty pÅ™ed fale&scaron;nými, nereálnými nadÄ›jemi a sliby?   Prof. Mudr. JiÅ™í HeÅ™t, DrSc.       
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